



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي
جامعة الموصل
كلية الحقوق

**التنظيم القانوني لاستغلال مرفق الاتصالات والبريد
في العراق
(دراسة مقارنة)**

رغد خالد محي طالب

**رسالة ماجستير
في
القانون العام**

**بإشراف
الدكتورة زينب منذر جاسم الوائلي
مدرس التشريع المالي**

٢٠٢١م

١٤٤٣هـ

الخلاصة

تعد المرافق الاقتصادية بصورة عامة ومنها مرفق الاتصالات والبريد من المرافق المهمة في اي دولة لارتباطها الوثيق بعملية التنمية الاقتصادية والاجتماعية لذا تسعى الدول جاهدة لتطوير الخدمات المقدمة من هذا المرفق وايجاد القوانين المنظمة لعمله، حيث اصبحت الخدمات المقدمة منه ضرورة انسانية ماسة وحاجة بحتة.

وقد تناول البحث طرق ادارة مرفق الاتصالات والبريد ومنها الادارة بالأساليب التفاوضية حيث تعهد الدولة او احد اشخاص القانون العام بإدارة واستغلال المرفق العام الى شخص طبيعي او معنوي غالبا ما يكون من اشخاص القانون الخاص فالإدارة بالأساليب التفاوضية لا تعني التخلي عن ادارته من قبل الشخص العام حيث يبقى محتفظا بمسؤوليته وسلطته امام المرفق العام، ومن امثلة الاساليب التفاوضية المستخدمة في مرفق الاتصالات والبريد عقد الشراكة الذي يعد اسلوبا تفويضيا تعاقديا، والترخيص الذي يعد اسلوبا تفاوضيا غير تقاعدي (قراراً ادارياً).

وان جوهر ما توصلنا اليه في هذا البحث هو عدم وجود القوانين الحديثة المنظمة لعمل هذا المرفق بصورة عامة مما اثر على تطور هذا المرفق وعلى تقدم خدماته بالمستوى المطلوب مقارنة مع الدول الاخرى وعدم الاستغلال الامثل للأساليب المستخدمة في ادارته.

لذا نحن ندعو المشرع الى ضرورة الاسراع بسن القوانين المنظمة لعمله والاستغلال الامثل للأساليب المستخدمة في ادارته بما يساهم في تطوير هذا المرفق وتحقيق مشاركته في تحقيق التنمية الاقتصادية ورغد خزينة الدولة حيث يعد الايراد المتأتي من هذا المرفق الايراد الثاني بعد الايراد النفطي.

Abstract

Economic utilities in general and the communication and post utilities in particular are considered of the important utilities in any country as they are tightly related to the economic and social development process. Therefore, countries strive to develop the services offered by this utility and endeavor to find the relevant laws that regulate it because the services it provides are very necessary.

The current research dealt with the ways that manage the communication and post utility including the accreditation means when the state or an individual entrusts the public utility to a person or incorporeal. So, management using the mandate ways doesn't mean giving up managing the utility by the general person as he preserves his responsibility and authority concerning the public utility. Examples of the mandate ways used in the sector of communication and post is the partnership contract that is regarded as a mandate contractual method and the authorization, which is considered non-contractual one.

The essence of the conclusion the study reached is that there are no new laws that regulate this utility in general and this, of course, had a negative effect on this utility and the services it provides compared to other countries and management styles is not optimally exploited.

So, we hope that the Iraqi legislators may put forward new laws for the progress of this important utility and to optimally make use of the methods adopted in managing it, so that they can develop it and make it a vital utility in terms of the economic development to support the state budget as the return of this sector is considered the second return after oil.

**Ministry of Higher Education and
Scientific Research
Mosul University
College of Rights**



**Legal Regulation of the Exploitation of the
Telecommunications and Postal Facility in
Iraq
(Comparative Study)**

Raghad Khaled Mohie Talib

Master Thesis

In

Private Law

Supervised by

Dr. Zainab Munther Jassim Al-Waeli

2021 A.C.

1443 A.H.